

Agenda for møde nr. 1. d.8.01 2026 –kl. 19.00 i Det Grønne hus.

Deltager: Birgit Mindegaard (BM), Richardt Sonnichsen (RIS), Dan Kock (DK), Orla Johannsen (OJ), Nina Holmboe (NH), Leif Andersen (LA).

Afbud: Kurt Jensen, Jens Bang, Henrik Pedersen, Stine Cortzen.

1. Godkendelse af referat fra forrige møde.

Godkendt.

2. Sket i perioden.

- Årsmøde 6.11- Kasper Møller + Stine Cortzen
- Valg til Byrådet – spørgeskema og svar – artikel i SN
- Julefrokost i DGH
- Møde i Solrød – Havets Folkemøde 18.12
- Opstart af Vandgruppen 27.11
- NRM – 11.12.25. **Ref. rundsendes.**
- Rapport fra Peer Ravn om markfirben på bla. Glentehøj. **Opdateret eksemplar modtaget**
- Flere ture på Køge Bugt med Køge Bugt Stenrev og undervandsdronen.
- Opfølgning på erstatningsvandhullet bag Borup fodbold stadion.
Der bliver lavet et vandhul i løbet af foråret, med adgang fra Naturskolen.
- Møde og ønske om fællesgruppe til at give høringssvar til udkast om Højspændingsledning alternativt jordkabler på langs af Sjælland. Vi deltager ikke i gruppen.
Det kommer ikke til at involvere Køgeområdet, men vi vil gerne støtte op de andres afdelingers indsigelser.

3. Bordet rundt

LA: Status Hasselmusgruppen – nyt fra gruppen – DNA-test?
Venter på svar fra DNA-test. Opsætter 15 kasser op i Grønholt lund, som bliver et nyt indsatsområde, hvor der observeret hasselmus. Det bliver 1 februar. Der bliver sat vildt kamera op ved den kasse, der blev fundet rede materiale efteråret 2025.
ISOBRO midler – afrapportering af 2024 og ansøgning om 2026 midler
Frakker med logo og flagermus detektor – harddisk til undervandsdronen
Der er indkøbt 1 stk. flagermusdetektor og en ekstern harddisk til undervandsdronen, For de penge vi fik i 2024 fra ISOBRO midlerne.
Nattergaletur – tid og sted
Der vil igen i år blive afholdt Nattergaletur i Regnemarks Mose 7.6.26, kl.03.00.

RIS: Status for Naturkorridoren – Avisartikel
Der arbejdes på at Natur korridoren kan komme ind under den grønne fingerplan. De lokale politikere skal forsøges inddraget i processen.
Køge Bugt treparten har kontaktet ministeren mhp. Fjernelse af begrænsningerne i Arealanvendelserne i den nuværende transportkorridor, så evt. skovrejsning kan foregå i korridoren. DN's ønske er at arealet bliver en naturkorridor – med - om ikke den hele - så en del af korridorens brede kan blive en lang faunakorridor evt. også med cykel/vandresti og lidt rekreative aktiviteter.
Friluftsrådet skal også med, da der vil være en oplagt mulighed for at lave en 70 km lang vandrerute fra Helsingør i nord til Køge i syd.
Valg til KLAR Forsyning A/S
RIS blev valgt ind i bestyrelsen og Nina Holmboe som medarbejder suppleant, så vi har 2

fra DN Køge, der er repræsenteret i KLAR Forsyning.

Vandgruppen opstart/status. Møde i vandløbsgruppen 8.1.26.

Gruppen består af RiS og OJ fra DN Køge, 1 lystfisker og 3 landmænd, En fra Dalgas (Hede Danmark) og to personer fra forvaltningen.

Der blev snakket om at kommunen skal lave nye vandløbsregulativer, da de gamle er 20-30 år gamle. Der er løbet meget "vand" igennem åen siden de gamle blev udarbejdet.

Der kan indhentes erfaringer ind fra nabokommunerne med deres arbejde.

Alle parter var enige i at der skal gøre noget på området og BM bør nævne problemstillingen på mødet med Ken Kristensen.

Howdan går det med undervandsdronen?

Den befinder sig hos DN Stevns. Der er købt en ekstra harddisk.

RiS overvejer at afprøve dronen i vandløb, for bedre at se det liv der er i åen.

SC: Lokal trepart – Status.

Udsat til næste møde. Information om kvælstofhammeren bliver rundsendt til de der ønsker dokumentet.

OJ: Høring af ekstra materiale vedr. godkendelse af rørlægning / faunapassage på 40 meter af Kimmerslev Møllebæk til Borup

Orla har gennemset materialet og der er ingen indvindinger, det er godt at der kommer en faunapassage.

BM: Afgørelse fra Fødevareklagenævnet om offentlig adgang til Glentehøj. Hvis offentligheden skal have adgang, kræver det en ny fredning.

BM vil tage fat i sekretariatet i DN-hovedkontor, så kan de se på det er relevant med en ny fredningssag.

To nye aktive. Gunde Egeskov Jensen L. Skensved, Lise Christiansen Søndre Kyst.

BM vil tale med Gunde om evt. hjælp i det frivillige kvægopsynskorps i Skensved ådal, da der mangler nogle til det.

Lise vil gerne være aktiv i forbindelse med til afdelingens arrangementer.

Det er skønt med nye frivillige kræfter. Lige hvad vi mangler.

Havets Folkemøde – Strand pavillonen Østre Strandvej i Solrød. Dato 22. august 2026. Første møde 18.12.25.

Det bliver Solrød DN og Solrød kommune der står for arrangementet.

Foredrag om DN Køges aktiviteter og prioriteter i Hemingway klubben d.14. januar 26.

BM laver et oplæg om vores arbejde.

Forespørgsel om et tilsvarende foredrag fra Susanne Halborg fra Strandkvanen på Søndre Kyst – i efteråret. **BM har sagt ja**

Grønt landsmøde 24-26. april i Fuglsø centret.

Det kunne være godt hvis vi var mange fra DN Køge der deltog, alt er gratis

Overnatning, mad, foredrag, workshop, ture og godt selskab med resten af DN `er i Danmark, der ydes også transportudgifter. Så meld jer til når der sendes invitation ud.

Samrådsmøde på Krueseminde og Lejodden d. 24. marts kl. 16.00.

Naturgenopretningsprojekt nord for Storebæltsbroen. Vært DN Slagelse.

HUSK at alle kan deltage, det er et fedt nyt naturområde, som er værd at besøge.

Møde med Ken K, Ulrik Sejersdal Nielsen og Direktør for Teknik og Miljø. Udskudt til d. 29. jan.

BM og RiS deltager.

Henvendelse fra Pernille Strøm om vedligehold af et vandhul i Herfølge ved Nissebjerget.

Der er tale om oprensning af et regnvandsbassin, som er et anlæg som kommunen

vedligeholder, det er udført på et tidspunkt hvor der ikke er padder og krybdyr de er gået i vinterhi og kan komme tilbage i foråret.

Orla J undersøger om sådanne anlæg kan blive til § 3 vandhuller.

Møde i Køge Bugt Alliancen/NGO gruppen. Fokusområder næste år.

Afholdes online en gang om måneden. Marin Naturnationalpark, råstofgravning, samarbejde med de nordlige Øresundskommuner og Svenske ditto. Forurening fra Lynetteholmen.

Møde om projekt *Moseholmene* i Herfølge (klimaprojekt hvor der ønskes input) 8.1.26

Der bliver etableret en klimaskov, sø, og lavet høje af jorden fra vandhullet.

Det er et længerevarende projekt, da der skal mange dispensationer til.

Projektet sker i samarbejde med klimaskov fonden og det er Klar forsyning der er primus motor.

NRM – status på NHP og opkøb af matrikler – Spanager, Valore mose, helårsgræsning og paddevandvandhuller, Grøn trepart.

BM sender referatet ud fra mødet.

4. Emner til diskussion

- Evaluering af DN Køges bidrag til valgdebatten. Spørgeskema med grønne emner. Resultat med 8 partiers svar. Hvad er holdningen til udbyttet af indsatsen?
Dejligt at der er så mange der svarede på vores spørgsmål, nu skal de enkelte partier holdes op med deres svar, når de kommer ud med tiltag eller mangel på samme.
- Udkast til Råstofplan 2026-2027 i høring fra til februar. Er der nogen input til høringssvar?
Der er i vores område taget 2 vigtige naturområder ud af planen. Derfor er der umiddelbart ingen grund til at komme med høringssvar.
- Ny klimaplan 2026-2030 i høring – Nina kommer med kort oplæg.
Nina havde lavet et flot oplæg og vil gerne være vores Energi ansvarlig og kikke planen godt igennem. Orla vil også gerne bidrage på denne front.
- Kommuneplan 2026-2035 i høring i 8 uger– Er der basis for en gruppe der arbejder med den? Borgermøde d. 3. februar 2026, kl. 19-21 i kantinen på Køge Rådhus, Torvet 1.
Vi holder møde hos BM Sønderbadevej 4 a, 9.2. kl. 19.00 og gennemgår vigtige punkter i planen, som kan læses på kommunes hjemmeside.
- Ture og arrangementer i 2026
 - Fugletur – vadefugle på Søndre strand 12.4. kl.9.00
LA stiller op med teleskopkikkert.
 - Affaldsindsamling d. 19.4.
Det kommer til at foregå som det plejer.
 - Strandaktiviteter med børnene 31.5. kl. 10.
Det er på Søndre Strand, nærmere info kommer senere.
 - Nattergaletur
7.6.26 kl.3.00 i Regnemark Mose
- Evt. Bioblitz igen ved Skensved ådal??
Der vil vi gerne deltage i og lave det som et familiearrangement, være spændende og se udviklingen, efter 2 år. BM tager fat i de involverede.
- Etablering af evt. skovgruppe – der arbejder med alle skovrelaterede sager.
Overordnet kan gruppen få kendskab til ejerforhold og status (fredskov/produktionsskov og urørt skov- beskyttet skov – folkeskov - kommunal skov) for skovarealerne i kommunen. Få styr på om der er nye planer for de enkelte skovområder f.eks. iht. Kommuneplaner, energiplaner, Treparts aftaler mv.
Udsat til næste møde, Jens Bang laver et oplæg.

- Anvendelse af Podio – skal vi bede om et kursus fra Kiras side. Der er lagt op til at afdelingerne - altså alle skal/bør holde sig opdateret på Podio. (Også de aktive der ikke er i bestyrelsen). Aftalt med Kira at hun kommer på mødet i slutningen af februar.
- ***Kira kommer og giver os et indblik i hvordan vi bruger og kan blive en del af netværket.***

5. Evt.

***Dan fortalte at han på ITC Køge er i gang med et projekt, i at lave fuglefodre ophæng.
Næste møde 26.2.26, kl. 19.00 i Det Grønne Hus.***